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Tisztelt Elnök Úr!

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján szóbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani.

A szóbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere

A szóbeli választ igénylő kérdés címe: "Mit tervez a kormány a digitális archívumok 
hozzáférhetőségének javítása érdekében?"

Tisztelt Miniszter Úr!

A nemzetközi viszonylatban is kiemelkedő színvonalon és teljesítménnyel dolgozó magyar kutatók 
és egyetemi oktatók munkájának minden lehetséges eszközzel való támogatása vitán felül álló 
nemzetstratégiai kérdés, az eredményes kutatások egyik fontos záloga pedig a tudás minél szélesebb
körben megvalósuló hozzáférhetősége, melyet rendkívüli mértékben elősegítenek a digitálisan 
elérhető tudományos archívumok. Éppen ezért aggodalomal és megdöbbenéssel értesültem arról, 
hogy az Elektronikus Információszolgáltatás Nemzeti Program (EISZ) idei költségvetése alapján az 
EISZ tagintézményei 2020 márciusától nem kapnak nemzeti licenc vásárlásával biztosított 
hozzáférést Magyarország legnagyobb és folyamatosan bővülő digitális periodika adatbázisához, az 
Arcanum Digitális Tudástárhoz. Különösen aggasztó ez a forrásmegvonás abban a tekintetben, hogy
az EISZ tagintézményei közé tartozik számos levéltár, felsőoktatási intézmény, múzeum, könyvtár, 
egészségügyi intézmény és határon túli szervezetek is. Legyen szó akár a felsőoktatási, akár a 
közgyűjteményi, akár a nonprofit kutatási szférában tevékenykedőkről, az említett archívumhoz 
való hozzáféréstől eleső kutatók és oktatók munkáját nagyban megnehezíti, sőt, akadályozza is a 
2016 és 2019 között 100 százalék központi támogatás megszűnése.

Az EISZ Programtanács és a Magyar Tudományos Akadémia (MTA) Könyvtárának vezetősége is 
jelezte a finanszírozó hatóságok felé a forráshiány súlyosságát, bemutatva a digitális adatbázis 
fontosságát, valamint több előterjesztést is benyújtottak a probléma lehetséges megoldási 
javaslatainak felvázolásával, ami igazolja, hogy a magyar kutatókat széles körben érintő hiány 
komoly aggodalmakat okoz a tudományos szférában. Mindezt csak súlyosbítja, hogy egyetemi 
oktatóink és kutatóink kiemelkedő színvonalú munkája ellenére gyakran szembesülnek 



teljesítményükhöz mérten aránytalanul alacsony anyagi megbecsültséggel, így a digitális 
archívumhoz való hozzáférés saját finanszírozása nehézséget okozhat nekik, anyagi helyzetük 
mellett tudományos munkájukat is tovább nehezítve.

Mindezekre tekintettel kérdezem a Miniszter Urat, hogy milyen módon tervezi a kormány a 
digitálisan elérhető tudományos archívumok hozzáférhetőségének központi támogatásában fellépett 
forráshiányt orvosolni? Milyen megoldási javaslatot tervez a kormány a kiesett források pótlására, a
magyar tudomány és a magyar kutatók és egyetemi oktatók érdekében?

Várom megtisztelő válaszát!
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